
اقتصادی 6

گروه اقتصادی - ســاداتی نژاد 
گفت: از هفته آینده مقدمات راه اندازی 
رصدخانه کشــاورزی ایــران را آغاز 
خواهیم کرد.جواد ســاداتی نژاد وزیر 
جهاد کشاورزی اظهار کرد: برنامه کوتاه 
مدت سه ماهه ما در دولت سیزدهم که 
امنیــت غذایی مردم و آرامش نســبی 
در بازار بود، به خوبی انجام شــد و ما 
توانستیم از فروچاله آبان ماه به سلامتی 
عبور کنیــم. این گذر از بحران به دلیل 
جلسات مستمر قرارگاه امنیت غذایی، 
رصد هر روزه غذا و کالا های اساســی 
و اســتفاده از ظرفیت های هوشــمند 
در توزیــع محصولات اساســی بوده 
اســت. ساداتی نژاد با بیان این که تمام 
زنجیره تولید تا ســفره مردم در اختیار 
وزارت جهاد کشاورزی است، خاطر 
نشــان کرد: قرار بر این بود که زنجیره 
مزرعــه تا ســفره و اختیــارات تام از 
اول فروردیــن ۱۴۰۱ به وزارت جهاد 

کشــاورزی واگذار شــود، اما رئیس 
جمهوری معتقد بود در این شــرایط 
بحرانی بهتر است کار را هر چه زودتر 
آغاز کنیم و در حال حاضر تولید، بازار 
و مصرف بــا فرماندهی واحد وزارت 
جهاد کشاورزی به پیش می رود. وزیر 
جهاد کشاورزی با اشاره به این که برنامه 
ریزی های ما برای تولید در سال ۱۴۰۱ 
ثمره خواهد داشت، تصریح کرد: یک 
آرامــش در بــازار محصولات غذایی 
بــرای مردم ایجاد می شــود و تولید و 
توزیع غذا به سمت ارزان تر شدن پیش 
مــی رود.وی با بیان این که در قرارگاه 
امنیت غذایی به دنبال ارزان سازی غذا 
هســتیم، تصریح کرد: ارزان سازی دو 
بعُد دارد که یکی در تولید و دیگری در 
توزیع اســت، در بخش توزیع، دلالان 
باعث گرانــی محصولات بودند که با 
توزیع هوشــمند محصولات اساسی 
این مشکل را برطرف کرده ایم.ساداتی 

نژاد با بیان این که ارزان سازی در تولید 
به بهره وری وابســته است، ادامه داد: 
تنهــا راه افزایش بهره وری با توجه به 
کشاورزی خرد در کشور، کشاورزی 
قراردادی اســت که بــه این منظور از 
۲۲ آبــان کار را در ۷۳ هــزار هکتار و 
با برداشــت ۲۲۰ هــزار تن گندم آغاز 
کرده ایم. وزیر جهاد کشــاورزی، پنج 
برنامــه را از اولویت های وزارت جهاد 
کشاورزی در دولت سیزدهم برشمرد 
و گفت: اطلاعات و داده اولین اولویت 
ما در وزارت جهاد کشــاورزی است. 
وی تاکیــد کرد: از هفته آینده مقدمات 
راه اندازی رصدخانه کشاورزی ایران را 
آغاز خواهیم کرد؛ ما ۱۳۰ سامانه در این 
وزارتخانه داریم که باید با هم در ارتباط 

باشند.ساداتی نژاد، اولویت دوم وزارت 
جهاد کشــاورزی را صدور سند برای 
اراضی کشــاورزان عنوان کرد و افزود: 
سند به کشاورز هویت می دهد و در ۲۲ 
بهمن جشن اتمام سنددار شدن اراضی 
در دو شهرســتان را برگــزار خواهیم 
کــرد و تا ۴ ســال آینده تمــام اراضی 
کشــاورزی ســند تک برگ خواهند 
داشت.وی با بیان این که اولویت سوم 
ما الگوی کشت و کشاورزی قراردادی 
اســت، افزود: اولویت چهارم سرمایه 
گذاری در بخش کشــاورزی اســت.

ساداتی نژاد خاطرنشان کرد: در بخش 
کشاورزی، سرمایه گذاری بسیار پایین 
اســت بنابراین با کمک صندوق های 
سرمایه گذاری و بانک کشاورزی باید 

کار را پیش ببریم و لازم اســت بخش 
خصوصی را برای ســرمایه گذاری در 
این بخش حمایــت کنیم.وزیر جهاد 
کشــاورزی گفت: ما از ظرفیت های 
کشاورزی همسایگان خود به درستی 
استفاده نکرده ایم و تبادلات تجاری ما 
باید تقویت شود. ما باید برای تمام ۱۵ 
همسایه کشور تقویم تبادلات تجاری 
ایجاد کنیم. ســاداتی نــژاد تاکید کرد: 
خــط قرمز وزارت جهاد کشــاورزی 
تولید اســت و اگر تولید نباشد قیمت 
محصولات مفهومــی ندارد. ما تلاش 
می کنیم تا محصــول غذایی با قیمت 
عادلانه و کیفیت مناســب به دســت 
مصرف کننده برســد، اما بخش تولید، 
بنگاه خیریه نیســت که کالا را رایگان 

و بــا ضرر و زیــان در اختیار مصرف 
کننــده قرار دهد بنابراین قیمت کالا ها 
و محصــولات غذایــی بایــد واقعی 
باشــد.وزیر جهاد کشاورزی در رابطه 
با احیای جهاد ســازندگی خاطرنشان 
کرد: شورای عالی جهاد سازندگی در 
وزارت جهاد کشاورزی تشکیل شده 
اســت و این شورا با نگاه جوان گرایی، 
تفکــر جهادی و تشــکیل گروه های 
جهادی کار خود را شروع خواهد کرد.

گروه اقتصادی - وزیر صنعت، 
معدن و تجارت با بیــان اینکه خودرو 
ســازان تعهد داده اند که عرضه هفتگی 
خودرو داشــته باشــند کــه می تواند 
بــازار را آرام کند، گفت: از ســال آینده 
قطعا قرعه کشــی نخواهیم داشت و با 
برنامه ریزی صورت گرفته، فاصله میان 
قیمت کارخانــه و بازار کاهش خواهد 
یافت.»سید رضا فاطمی امین« در حاشیه 
جلسه ستاد تنظیم بازار با اشاره به افزایش 
قیمت های جدید خودرو، افزود: صنعت 
خــودرو در وضعیت مطلوبی به لحاظ 
بدهی ها و زیان انباشته قرار ندارد.وی با 
بیان اینکه یکی از راهکارها اصلاح قیمت 
گذاری بود که این روند در ســتاد تنظیم 
بازار انجام شد، ادامه داد:ستاد تنظیم بازار 

با برخی افزایش قیمت های پیشنهادی 
خودروسازان مخالفت کرد و در نهایت 
تصمیم بر این شــد که قیمت گذاری بر 
اساس ضوابط قبلی شــورای رقابت، 
یعنی افزایش ۶ ماهه بر مبنای تورم اعمال 
شــود.وی افزود: دستور ماه قبل رییس 
جمهور برای لغو افزایش قیمت خودرو 
به این دلیل بود که وی تاکید داشــت که 
قیمت گذاری ها باید اصولی باشد.وزیر 
صنعت، معدن و تجارت گفت: بررسی 
های دقیقی انجام شد و حتی مواردی را 
کــه افزایش قیمت خارج از ضوابط بود 
رد کردیم. فاطمی امین یادآورشد: عدم 

اصلاح قیمت ها طی ۹ ماه گذشته باعث 
کاهش نقدینگــی در صنعت خودرو 
ســازی شده بود. وزیر صنعت، معدن و 
تجارت با اشــاره به افزایش قیمت های 
جدید خودرو، گفت: خودرو ســازان 
تعهد داده اند که عرضه هفتگی خودرو 
داشته باشند که می تواند بازار را آرام کند. 
تصمیم ســتاد تنظیم بازار برای نزدیک 
کردن قیمت تمام شده خودرو به قیمت 
واقعی تمام شــده بود تا بر روی قیمت 
های بازار هم موثر باشد.وزیر صنعت، 
معدن و تجارت اضافه کرد: کسانی که از 
قبل ثبت نام کرده اند با قیمت روز تحویل 

خودرو را تحویل می گیرند.فاطمی امین 
گفت: البته به خودروسازان اعلام کردیم 
کــه با مردم همراهی کرده و در صورت 
نیــاز، خودرو را با لیزینگ و تخفیف به 
مردم ارائه دهند تا افزایش قیمت مشتریان 

را اذیت نکند.

وزیر جهاد کشاورزی:

رصدخانهکشاورزیایرانراهاندازیمیشود

وزیر صنعت:

فاصلهمیانقیمتکارخانهوبازارکاهشمییابد

گروه اقتصــادی - این روزها 
وزارت راه و شهرســازی به شــدت 
پیگیر اجرای شــعار مسکنی دولت 
سیزدهم مبنی بر ساخت سالانه یک 
میلیون مســکن تحت عنوان نهضت 
ملی مسکن و ذیل قانون جهش تولید 

مسکن است.
طرحی که اخیراً ســید احسان 
خاندوزی وزیر اقتصــاد در نامه ای 
به رئیس جمهور، روش فعلی تأمین 
مالی آن را که از محل تسهیلات ۳۶۰ 
هزار میلیارد تومانی بانک هاســت، 
تورم زا دانسته بود. این در حالی است 
که محمود محمودزاده معاون مسکن 
و ساختمان وزارت راه و شهرسازی 
در نشســتی خبری در مهر ماه امسال 
گفت: با توجه به اینکه در نهضت ملی 
مسکن بر خلاف مسکن مهر، از خط 
اعتباری اســتفاده نمی شود، تورم زا 
نیست؛ چون از تسهیلات بانک های 

عامل استفاده می شود.
سهم ۴۰ درصدی مسکن از 

سبد هزینه خانوار
برخــی کارشناســان اقتصــاد 
مسکن معتقدند ترک فعل های متعدد 
و غفلت از بازار مسکن در سال های 
اخیــر خصوصاً در زمینــه ممانعت 
وزیر راه و شهرسازی دولت یازدهم 
از حمایت از ســمت عرضه و تولید 
مســکن و تأکید بر تقویت ســمت 
تقاضــا، وضعیت نابه ســامانی را در 
بازار ایــن کالای حیاتــی به وجود 

آورده است. 
ســونامی گرانــی در این بازار، 
بــه قدری وضعیــت را حاد کرده که 
هزینه تهیه یک ســرپناه ساده، سهمی 
حدود ۴۰ درصدی از سبد هزینه های 
خانــوار را به خــود اختصاص داده 
اســت.بروز این بحران باعث شــد 
تا یکــی از وعده هــای مهم حجت 
الاسلام رئیسی در انتخابات ریاست 
جمهوری، سر و سامان دادن به بازار 
مســکن و ساخت سالانه یک میلیون 

مسکن برای شهروندان باشد.
جهش تولید مسکن؛ قانونی 

مترقی اما نیازمند دقت بیشتر 
قوه مجریه

لذا تحقق این وعده، به درســتی 
و با اولویت ســنجی دقیق و منطقی، 
بلافاصله بعد از آغــاز به کار دولت 
ســیزدهم مورد توجه ویژه دولت و 
مجلس شورای اسلامی قرار گرفته و 
در نهایت قانون جهش تولید مسکن، 
در تاریخ ۲۴ شهریورماه سال جاری 

به رئیس جمهور ابلاغ شد.
قانونــی مترقــی و ضروری که 
بی شک، تدوین و تصویب آن، یکی 
از مهمترین اقدامات مجلس یازدهم 
تا بدین جا بوده اســت. قانون مذکور 
اگرچه نقاط قوت فراوانی را دارد اما 
از همان روزهای اولیه ابلاغ به دولت، 
برخی مواد آن مورد انتقاد گروهی از 
کارشناسان بوده و نواقص و ایراداتی 
نســبت به آن مطرح شده است. یکی 
از مهمتریــن ایرادات مطرح شــده 
نســبت به این قانون، شیوه غیرعلمی 
و تورم زای تأمین مالی ارائه شــده در 

مفاد آن است.
کمیســیون  رئیس  ورود 
اصل نــود به ماجــرای تورم 
زا بــودن تســهیلات ۳۶۰ هزار 

میلیارد تومانی
ایــن انتقادات که ابتدا توســط 
گروهی از اقتصاددانان مطرح شــده 
بود به تدریج به ســطح مسئولان نیز 
گســترش یافته و در روزهای اخیر 
حجت الاسلام حسن شجاعی رئیس 
کمیســیون اصل ۹۰ مجلس شورای 
اســلامی به موضــوع ورود کرده و 
ضمن تأیید ضرورت ورود دولت به 
بازار مسکن و ساماندهی آن، نسبت 
بــه تورم زا بــودن روش تأمین مالی 
قانون جهش تولید مسکن تذکر داد. 
رئیس کمیسیون اصل نود مجلس طی 
توییتی که در صفحه شــخصی خود 

منتشر کرده است نوشت:
اما ماجرا چیست؟

طبــق ماده ۴ قانون جهش تولید 
مسکن بانک ها و مؤسسات اعتباری 
غیر بانکی مکلفند حداقل ۲۰ درصد 

از تســهیلات پرداختــی نظام بانکی 
در هر ســال را با نرخ ســود مصوب 
شورای پول و اعتبار به بخش مسکن 
اختصاص دهند، بــه صورتی که در 
ســال اول اجرای قانــون از حداقل 
۳۶۰ هزار میلیارد تومان تســهیلات 
برای واحدهــای موضوع این قانون 
کمتر نباشــد و برای سال های آینده 
نیز حداقل منابع تسهیلاتی مذکور با 
افزایش درصــد صدرالذکر مطابق با 

نرخ تورم سالانه افزایش یابد.
همانطور که مشــاهده می شود، 
با اجــرای ماده فــوق، ۲۰ درصد از 
تسهیلات پرداختی سالانه ی بانک ها 
در قالب تسهیلات بلند مدتِ ۲۰ ساله 
به بخش ســاخت مسکن اختصاص 
خواهد یافت. موضوعی که مختص 
به یک سال و دو سال نبوده و تا زمان 
بقای این قانون و عدم اصلاح آن برای 
دولــت و بانک ها لازم الاجرا خواهد 

بود.
منتقــدان این طرح معتقدند این 
تســهیلات دهی،  دستوری  شیوه ی 
بانک ها را بر ســر دو راهی خطرناکی 
قرار خواهــد داد که تبعاتی همچون 
تورم های افسارگســیخته و یا رکود 
در بخش های مختلف اقتصادی را به 

همراه خواهد داشت.
برخی استدلال منتقدان به 

این شرح است:
برابری ســهم  رشــد ۲۰ 
مســکن  بلندمدت  تســهیلات 
تأمین می شــود؟ /   تورم زاست 

یا رکودآور؟
بر اســاس قانون جهش تولید 
مسکن، تسهیلات در نظر گرفته شده 
برای اجرای آن به شکل بلندمدت و 
۲۰ ســاله اســت. این در حالی است 
که طبق گزارش های منتشــر شده از 
ســوی بانک مرکزی، در سال گذشته 
تنهــا حدود ۵.۵ درصد تســهیلات 
بانک ها به بخش های مختلف مسکن 
و ساختمان )ایجاد، سرمایه در گردش 

و …( اعطا شده است.
نکته حائز اهمیت در خصوص 

تســهیلات اعطایی به بخش مسکن 
این اســت که عموماً تسهیلاتی که به 
بخش خرید مسکن اختصاص یابد، 
به صورت بلندمدت بوده و تسهیلات 
اعطایی به بخش های دیگر همچون 
تعمیر، ســرمایه در گردش و … به 

صورت کوتاه مدت است.
صرفــاً یــک درصــد کل 
وام های بانکی ســال گذشــته 

برای خرید مسکن بود!

در ســال ۹۹ تنهــا ۱.۱ درصد 
کل تســهیلات پرداختــی بانک ها 
به صــورت وام بلند مدت به بخش 
خرید مســکن اعطا شــده است. در 
چنین شــرایطی، ماده ۴ قانون جهش 
تولید مسکن، بانک ها را موظف کرده 
اســت تا آنها با تقریباً ۲۰ برابر کردن 
تســهیلات اعطاییِ بلند مدتِ بخش 
مســکن، این عدد را بــه ۲۰ درصد 

افزایش دهد!

در موقعیتی کــه بانک ها در آن 
قرار خواهند گرفت بی تردید با بحران 
کمبود منابع مواجه شــده و مجبور به 
تصمیماتی خواهند شد که در نهایت 
منجر به افزایش تورم و یا رکود شده 
و دود آن به چشم شهروندان خواهد 

رفت.
با اجــرای روش تأمین مالی در 
نظر گرفته شده در قانون جهش تولید 
مســکن، در سال های نه چندان دور، 

حــدود ۵۰ درصد مانده تســهیلات 
پرداختی بانک ها به بخش مســکن 
که تســهیلات بلند مدت نیز هستند، 
اختصــاص خواهد یافــت. این در 
حالی اســت که حتی با فرض صفر 
در نظر گرفتن مانده فعلی تسهیلات 
بخش مسکن به این وضعیت خواهیم 

رسید!
بانک ها زیر بــار پرداخت 
وام ۳۶۰ هــزار میلیارد تومانی 
می رونــد؟ + دو راهکار بانک ها 

و نتایج زیان بار آن
در چنیــن حالتــی بانک هــا یا 
باید از اجرای قانون ســرباز بزنند یا 
چنانچــه قصد اجرای آن را داشــته 
باشــند برای تأمین منابع مورد نیاز، 
مجبور به کاهش تسهیلات پرداختی 
به بخش های دیگر اقتصاد و یا اتخاذ 
سیاست انبساطی و درخواست اضافه 
برداشت از بانک مرکزی خواهند شد.
چنانچه بانک هــا راهکار اول، 
یعنــی کاهش تســهیلات پرداختی 
به دیگر بخش هــای اقتصادی را در 
دستورکار خود قرار دهند، بی تردید 
این بخش های اقتصادی با مشــکل 
کمبــود منابــع مالی و ســرمایه در 
گــردش مواجه شــده و دچار رکود 

خواهند شد.
در صــورت اتخاذ رویکرد دوم 
یعنی درخواســت اضافه برداشــت 
از بانــک مرکزی، وضعیت بســیار 
بحرانی تر خواهد شد زیرا انجام این 
کار، منجر به افزایش نقدینگی و به تبع 
آن تورم های افســار گسیخته خواهد 

بود.
این در حالی اســت که رشــد 
حــدود ۴۱ درصدی حجم نقدینگی 
کشور در سال ۹۹ و یا شکستن رکورد 
تورم در ۷۵ سال گذشته کشور و ثبت 
تورم بــالای ۵۰ درصد در فروردین 
ماه سال جاری، به خوبی گواه شرایط 
حســاس و نابه ســامان نظام پولی و 
مالی کشــور اســت. حال در چنین 
شــرایطی، چنانچــه بانک ها قصد 
داشــته باشــند منابع مالی موردنیاز 

برای تسهیلات ســاخت مسکن را 
از طریق سیاست های انبساطی پولی 
تأمین کنند، تورم های افسارگسیخته 
و کاهــش بیش از پیش قدرت خرید 

مردم، قابل پیش بینی خواهد بود.
رشــد ۴۰۰ هــزار میلیارد 
تومانــی نقدینگی و رشــد ۱۰ 
درصدی تورم در انتظار آینده 

اقتصاد ایران
کارشناســان اقتصادی معتقدند 
در صورتی کــه بانک ها قصد اضافه 
برداشــت از بانک مرکزی را داشــته 
باشــند، به طور تقریبــی در حدود 
۴۰۰ هزار میلیارد تومان به نقدینگی 
کشــور اضافه خواهد شد که با حجم 
نقدینگی موجود، رشد ۱۰ درصدی 
را عــلاوه بر روند رشــد قبلی ایجاد 
خواهد کرد که با فرض رابطه مقداری 
پول، در بلندمدت تورم را حداقل ۱۰ 

درصد بیشتر خواهد کرد. 
به گفته اقتصاددانان، اضافه شدن 
این حجم از تسهیلات غیر نقد شونده 
در شــرایط فعلی پولی، کنترل رشد 
ترازنامه و مهار تــورم را غیر ممکن 
خواهد کرد و ممکن اســت کشــور 
را به نقطه بی بازگشــت گسســتگی 
 پولی و در برخی ســناریوها ابرتورم 

برساند.
تذکــر رئیس کمیســیون 

اصل ۹۰ مجلس، به جا بود
باتوجه به نکات مطرح شــده به 
نظر می رســد تذکر رئیس کمیسیون 
اصل ۹۰ مجلس شــورای اســلامی 
بی دلیل نبوده و روش تأمین مالی در 
نظر گرفته شــده برای اجرای قانون 
جهش تولید مســکن نیازمند اصلاح 

اساسی است. 
در پایان لازم به ذکر اســت که 
تذکرات و انتقادات مطرح شده هرگز 
به معنای متوقف ســاختن و یا عدم 
اجرای ایده ی ســاخت یک میلیون 
مسکن در سال نبوده و مطالب مطرح 
شده توسط منتقدان، صرفاً در جهت 
کاهش هزینه هــای احتمالی جانبی 

است.

ماجرای انتقاد رئیس کمیسیون 
اصل ۹۰ مجلس از تورم زا بودن 

نهضت ملی مسکن
در حالی که معاون مسکن وزارت راه و شهرسازی استفاده از تسهیلات ۳۶۰ هزار میلیارد تومانی جهش

 تولید مسکن را تورم زا نمی داند، رئیس کمیسیون اصل ۹۰ مجلس روش تأمین مالی ساخت مسکن را تورمی عنوان کرد.

به گفته اقتصاددانان، اضافه شــدن این حجم از تســهیلات غیر نقد شــونده در شرایط 
فعلی پولی، کنترل رشــد ترازنامه و مهار تورم را غیر ممکن خواهد کرد و ممکن اســت 
کشــور را به نقطه بی بازگشت گسستگی پولی و در برخی سناریوها ابرتورم برساند.

گروه اقتصادی - نایب رئیس 
اتــاق بازرگانی ایــران گفت: ۸۰ 
درصد مشکلات بنگاه های تولیدی 
که در ســتاد تسهیل مطرح می شود، 
در ســه حوزه بانک ،بیمه و مالیات 

است.
موضوعــات مطرح شــده در 
اولین جلســه ستاد تســهیل و رفع 
موانع تولید در دولت ســیزدهم با 
حضور ســلاح ورزی نایب رئیس 
اتــاق بازرگانی، صنایــع و معادن 
ایــران و نیازی معاون طرح و برنامه 
وزارت صنعــت مــورد بحــث و 

بررسی قرار گرفت.
حســین ســلاح ورزی نایب 
رئیس اتــاق بازرگانــی، صنایع و 
معادن ایران با اشــاره به اینکه ۱۲۵ 
جلسه اصلی و ملی و هزاران جلسه 
در کارگروه های استانی ستاد تسهیل 

برگزار شده اســت گفت:  تاکنون 
مصوبات به درســتی اجرا نشــده 
است . مقررات مخل تولید معمولاً 

در ستاد تسهیل مطرح می شوند .
وی با اشاره به اینکه ۸۰ درصد 
مشکلات بنگاه های تولیدی در سه 
حوزه بانک ،بیمه و مالیات اســت 
اظهار کرد: به نظر می رســد در ستاد 
تسهیل این تفکر و چارچوب فکری 
وجود دارد که بنگاه ها اقساطشان را 
پرداخت نکند و بدهی بانکیشان را 
تسویه نکند و یا حق بیمه پرداخت 

نکند ولی واقعا اینگونه نیست.
نایب رئیس اتــاق بازرگانی، 
صنایــع و معادن ایران تصریح کرد: 
سازمان تامین اجتماعی سال هاست 
در ایران به بنگاهی تبدیل شــده که 
درآمــد  و هزینــه ای آن هم خوانی 

ندارد. 

وی افــزود: آنچــه در ســتاد 
تسهیل می آید بحث پرداخت حق 
 بیمه نیســت بلکه شکایت می شود 
که مثلًا این بخشنامه و یا این مقرره 
اجحافــی به بنگاه تولیدی می کند و 
سپس در ستاد تسهیل،  بررسی های 

لازم صورت می گیرد.
سلاح ورزی با اشاره به اینکه 
مشــکلات در حوزه بانک، بیمه و 
مالیات، باید در حضور دستگاه های 
مربوطه مطرح شود گفت: مصوبات 
ستاد تســهیل با رای اکثریت اعضا 
نافــذ و اجرایــی اســت. دولت ها 
ســالانه عددی را بــه عنوان درآمد 
مالیاتی تعییــن می کنند اما در طول 
ســال درآمد مالیاتــی در خیلی از 

بخش ها محقق نمی شود.
وی خاطرنشــان کرد: وزارت 
صنعــت برای اجــرای مصوبات و 

تصمیماتی کــه منجر به رفع موانع 
تولید می شــود اقداماتــی را انجام 
داده اســت که امیدواریم بتوانیم به 
نتیجه مورد نظر برسیم. نایب رئیس 
اتــاق بازرگانی، صنایــع و معادن 
ایران؛ تورم را ام المصائب کشــور 
دانست و اظهار داشت: این موضوع 
باعث شده تا اقتصاد و برنامه ریزی 
ها غیرقابــل پیش بینی باشــد. بر 
اساس قانون و شرح وظایفی که در 
زمینه رفع مقررات مخل کســب و 
کار و تســهیل امور وجود دارد می 
توان برخی از مســائل و مشکلات 
تولیدکننــدگان را برطرف کرد که 
عمده ترین آن در بحث بانک ، بیمه 

و مالیات است.
ســلاح ورزی با اشاره به اینکه 
سیســتم بانکی تمایل بیشــتری به 
عقود بانکی دارد تا عقود مشارکتی 

بیان کرد: کشــور در شرایط خاصی 
قــرار دارد، مشــکل افزایش حجم 
نقدینگــی اثراتی به همــراه دارد. 
انتظار بنگاه هــای تولیدی از تامین 
اجتماعی، بانک ها و بیمه ها اجرای 

قوانین است.
در ادامه برنامــه نیازی معاون 
طــرح و برنامــه وزارت صمــت 
افزود: بــا توجه به رفع موانع تولید 
تصمیمات خوبی گرفته شده است. 
سال گذشته حدود ۳۳ هزار مصوبه 
در مجموعه کارگروه های اســتانی 
داشــتیم که بیش از ۲۰۰۰ جلسه در 

سطح کشور برگزار شد. 
از مجمــوع ایــن مصوبــات 
۲۳۰۰۰ مصوبــه اجرایی و عملیاتی 
شــد که حدود ۷۰ درصد مصوبات 

را شامل می شود.
وی با اشــاره بــه اینکه تعداد 

بــالای مصوبات همیشــه مطلوب 
نیســت ادامه داد: ما نباید به سمت 
برگزاری جلسات متعدد برویم باید 
موانع به صورت عمومی برداشــته 

شود.
معاون طــرح و برنامه وزارت 
صمت با اشاره به اینکه حدود ۲۱۵ 
مســئله برای موانع تولید شناسایی 
شــده است که بخشــی از آنها نیاز 
به اصــلاح قوانین دارد گفت: برای 
بهبــود فضــای کســب و کار باید 
دستگاه های دیگر هم به این مسئله 

بپردازند .
نیــازی خاطرنشــان کرد: اگر 
بخواهیم با همان قوانین و مقررات 
بخش تولید را اداره کنیم قطعاً بخش 
تولید دچار آســیب می شود و اگر 
قوانین را عوض کنیم ممکن اســت 
بخش های دیگر دچار مشکل شوند 

،در اینجا باید یک مجموعه و یا یک 
تشکیلاتی ایجاد شود تا به صورت 
موردی مسائل بررسی شود تا آسیب 

بیشتری به واحدها وارد نشود.
وی با اشاره به اینکه در حوزه 
بانــک و نوع پرداخت تســهیلات 
چالش های بســیار زیادی در بخش 
مقــررات پرداخت داریم گفت: اما 
موضوعاتی مثل نرخ سود و قرارداد 

بانک ها محل مسئله است.
نیــازی بیــان کــرد: یکی از 
موضوعاتــی کــه در قانــون رفع 
موانع تولید و قانون برنامه ششــم 
مطرح اســت این بــود که دولت و 
دســتگاه های اجرایی مابه التفاوت 
نرخ ارز را پوشــش ریســک دهند 
عمــلا واحدهــای تولیــدی که 
تســهیلات ارزی دریافــت کرده 
اند، برای بازپرداخت دچار مســئله 

هستند، لذا لازم است در این حوزه 
تصمیم جدی اتخاذ شود.

معاون طــرح و برنامه وزارت 
صمت ادامه داد: امهال تســهیلات 
بانکی با موافقت صندوق توســعه 
ملــی و یا بانک هــای عامل امکان 
پذیر اســت. ظرف مدت شش ماه 
از تاریخ لازم الاجرا شدن این قانون 
جدول بدهی هــا و مطالبات دولت 
و شــرکت های دولتی تهیــه و به 
کمیســیون های اقتصادی و برنامه 
و بودجه و محاســبات مجلس باید 

ارائه شود.
نیــازی اظهار کرد: ما به کمک 
بانــک مرکزی و مجموعه مدیریت 
فعلی مســائل و مشکلات زیادی را 
حل کردیم و تغییر رویکرد بســیار 
خوبی در مدیریــت بانک مرکزی 

اتفاق افتاده است.

بانکها،مالیاتوبیمهمهمترینچالشهایپیشرویواحدهایتولیدی

نامهبانکمرکزیبهصرافیها؛

نیازهایجدیدارزیاعلامشود
گــروه اقتصادی - بانک مرکزی در مکاتبه ای با رئیس شــورای عالی 
کانون صرافان ایران خواســتار اعــلام نیازهای جدید ارزی متقاضیان واقعی 

به بانک مرکزی شد.
بانــک مرکزی اعــلام کرد: پس از بازدید علی صالــح آبادی از صرافی 
هــا در میدان فردوســی و تاکید ایشــان بر آمادگی بانــک مرکزی برای رفع 
مشــکلات احتمالی مرتبط با فروش ارز و تامین نیازهای ارزی مردم؛ بانک 
 مرکــزی در مکاتبه ای مراتب را به رئیس شــورای عالی کانون صرافان ایران 

اعلام کرد.
در این مکاتبه آمده است: پیرو اطلاعیه مورخ ۰۶ /۰۹ /۱۴۰۰ و در راستای 
پاسخ به نیاز واقعی متقاضیان ارز، خواهشمند است به قید تسریع ضمن اخذ 
نظرات شرکت های صرافی در خصوص مسایل و مشکلات احتمالی مرتبط 
با فرآیند فروش ارز در ســرفصل های مصــارف خدماتی اعلامی، مراتب به 
همــراه نیازهای جدید ارزی به درخواســت متقاضیان واقعی مورد تأیید آن 
 کانون برای این بانک ارســال شــود تا موضوع بررســی و اقدامات مقتضی 

صورت پذیرد. 

شنبه 20 آذر 6،1٤00 جمادی الاول 1٤٤3 ،11 دسامبر 2021، شماره 3869

شــهرداری بندرعباس در نظر دارد فراخوان عمومی یک مرحله ای خرید، 
نصب ،راه اندازی و خدمات پس از فروش ۴ ســامانه دوربین ثبت تخلف 

بلوار امام حسین )ع(
به شماره  ۲۰۰۰۰۰۴۹۱۶۰۰۰۰۱۳ را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی 

دولت برگزار نماید.
کلیه مراحــل برگزاری فراخوان از دریافت و تحویل اســناد فراخوان تا 
بازگشــایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت 

)ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد.
متقاضیان شرکت در فراخوان در صورت عدم عضویت در سامانه، نسبت 
به ثبت نام و دریافت گواهی امضای الکترونیکی )به صورت برخط( برای 

کلیه صاحبان امضای مجاز و مهر سازمانی اقدام لازم را به عمل آورند.

مواعد زمانی:
- تاریخ انتشار فراخوان:۱۴۰۰/۰۹/۲۰ ساعت:8:۰۰

- مهلت دریافت اسناد فراخوان:۱۴۰۰/۰۹/۲۴ ساعت: ۱۹:۰۰
- مهلت ارسال پیشنهادات:۱۴۰۰/۱۰/۰5 ساعت ۱۹:۰۰

- زمان بازگشایی پاکت ها: ۱۴۰۰/۱۰/۰۶ ساعت:۱۳:۰۰
این آگهی برابر آئین نامه معاملات جدید شهرداری تهران تسری به مراکز 

استانها صرفاً یک نوبت منتشر می گردد.
نوع و مبلغ تضمین شــرکت در فرایند ارجاع کار: ضمانت نامه بانکی یا 

فیش واریزی به مبلغ ۳۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال
اطلاعات تماس و آدرس دســتگاه : شهرداری بندرعباس به آدرس بلوار 

امام خمینی )ره( شماره ۰7۶۳۲۲5۳۲۱۱

مناقصه عمومی یک مرحله ای خرید، نصب ،راه اندازی 
و خدمات پس از فروش 4 سامانه دوربین ثبت تخلف بلوار امام حسین )ع(

شناسه : ۱۲۳۶۶87روابط عمومی و امور بین الملل شهرداری بندرعباس


